
رو بـــه رو
وزیر ارشاد: 

 حمایت »بدون محدودیت« 
از تئاتر فجر

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی عنوان کرد امسال 
برای افزایش کیفیت جشنواره تئاترفجر هیچ 
محدودیتی وجود ندارد. به گزارش ستاد خبری 
جشنواره تئاتر فجر، محمدمهدی اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی شامگاه جمعه دهم دی 
به تماشای نمایش »تااشکستان« در مجموعه 
تئاترشهر نشست و در حاشیه آن، در پاسخ به 
پرسشی درباره میزان تخصیص بودجه جشنواره 
و همچنین تلاش برای گستردگی برگزاری آن 
در استان های مختلف، تاکید کرد: ما امسال 
برای افزایش کیفیت جشنواره هیچ محدودیتی 
نداریم. اسماعیلی با اشاره به افزایش کیفیت 
برگزاری این رویداد گفت: دوستان ما در اداره کل 
هنرهای نمایشی و جشنواره، هر درخواستی در 
راستای افزایش کیفیت این رویداد داشته باشند، 
خواسته هایشان را برآورده کنیم. همچنین حسین 
مسافرآستانه دبیر چهلمین جشنواره تئاتر فجر هم 
با توجه به صحبت های وزیر ارشاد درباره بودجه 
جشنواره اظهارکرد: بودجه جشنواره از ماه های 
قبل طی جلسات متعددی که در دبیرخانه با حضور 
رئیس انجمن هنرهای نمایشی داشتیم، برآورد و 
تنظیم شد که با توجه به تورم بسیار بالا در کشور، 
تفاوت آن نسبت به سال گذشته اندک بوده است. 
مسافرآستانه با اشاره به اینکه برای بخش هایی 
همچون بین الملل، برآورد بودجه مجزایی صورت 
گرفته است، گفت: طی جلسه ای که با معاون 
اجرایی معاونت هنری داشتیم، بودجه جشنواره 
امسال مصوب شد اما اختصاص آن متاسفانه با 
مشکلاتی روبه رو بوده که شاید بخشی از آن ناشی 
از تغییرات مدیریتی در وزارتخانه باشد. وی ضمن 
اظهار امیدواری مبنی بر اینکه با تصویب این بودجه، 
اختصاص آن هم به زودی صورت بگیرد، ادامه داد: 
چون جشنواره با هزینه های جاری بالایی سر و کار 
دارد، امیدوارم با توجه به نظر مساعدی که وزیر 
محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص بودجه 
جشنواره تئاتر فجر داشتند، این اختصاص سریعا 
صورت بگیرد و دوستان کار خود را با دغدغه کمتری 
ادامه دهند. دبیر چهلمین جشنواره تئاترفجر در 
پایان با اشاره بر اینکه بودجه پیش بینی شده، بودجه 
ایده آلی برای برگزاری چهلمین جشنواره تئاتر فجر 
که مناسبتش جشن پیروزی انقلاب است، نیست، 
بیان داشت: شرایط اقتصادی کشور خاص است و 
سعی بر این خواهد بود که با نهایت صرفه جویی این 
جشنواره برگزار شود و بودجه هم براساس همین 
اصل ارائه شده است. در همین راستا، از بسیاری 
مسائل حاشیه ای صرف نظر کرده و بسیاری از 
تشریفات را کنار گذاشتیم تا با بودجه کنونی 

جشنواره ای آبرومند را برگزار کنیم. 

سرانجام بعد از مدت ها فراز و نشیب، 
قرعه فال برای بازی در نمایش »دکترنون« 
دوباره به نام فرهاد آئیش افتاد و این بازیگر با 
بازی در این نقش روی صحنه خواهد رفت. 
آئیش با بازی در نقش »سقراط«، توجه خیل 
گسترده ای از مخاطبان را در تالار وحدت به 
خود جلب کرد و حالا قرار است در نقشی روی 
صحنه برود که بازی در آن برای هر بازیگری 
می تواند وسوسه برانگیز باشد. به گفته هادی 
مرزبان، این نمایش از هفته اول فروردین 
سال ۱۴۰۱ در تالار اصلی مجموعه تئاترشهر 
روی صحنه خواهد رفت و جزئیات بیشتر 
درباره گروه اجرایی آن در خبرهای بعدی 

منتشر می شود. 

فرهاد آئیش در 
»دکترنون« 

تصویربرداری سریال اپیزودیک »تازه وارد« 
به تهیه کنندگی محمدجواد موحد و با حضور 
بازیگران جدید ادامه دارد. این سریال که 
تازه ترین همکاری مشترک خانه تولیدات 
جوان و باشگاه فیلم سوره بعد از فیلم 
تلویزیونی »وانتافه« است، مضمونی خانوادگی 
دارد و هم اکنون نیز بخش هایی از آن در شهر 
مشهد جلوی دوربین رفته  است. اپیزودهای 
مختلف سریال تازه وارد را حسن حبیب زاده، 
رضا محبی، میلاد محمدی، سجاد معارفی، 
رضا کشاورز، احمد حیدریان، محسن امانی 
و محمدجواد صالحی، کارگردانی می کنند و 
تاکنون نیز بازیگرانی چون الهام طهموری، 
محمد نادری، مهدیه نساج، سهی بانو ذوالقدر، 
شیوا خسرومهر، جوانه دلشاد و... جلوی 

دوربین سریال »تازه وارد« رفته اند. 

»محمد نادری« بازیگر 
»تازه وارد« 

سینمـــا
اسفندیار شهیدی: 

فیلمسازی را از بیان بصری دور نکنیم 
یکی از اعضای هیات انتخاب چهلمین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر گفت: سینما از چیزی که نامش تصویر است در 
حال دورشدن است. بیش از هر چیز، دیالوگ ها هستند که 
اهمیت پیدا کرده اند و متاسفانه این موضوع به تلویزیون هم 
سرایت کرده است. اسفندیار شهیدی اظهارکرد: چیزی که 
ریشه اصلی سینماست و قرار است حرف بزند و ارتباط برقرار 
کند، ارزش خود را از دست داده است. اینکه ما از تماشاگر 
انتظار داشته باشیم فیلسوفی بزرگ باشد و از روی فیلم به 
چیزی برسد، انتظار بی ربطی است. باید فیلم را ببینیم و 
براساس چیزی که می بینیم، به معنی برسیم و این موضوع 
را متاسفانه در بسیاری از فیلم های سال های اخیر، حتی 
آنها که بسیار هم سر و صدا کرده اند و جوایزی هم دریافت 
کرده اند، می بینیم. وی افزود: ریشه اصلی این فیلم ها دیالوگ 
و حرف است. کارگردانی که بگوید من می خواهم فلان حرف 
را در فیلمم بگویم، باید پروانه او را باطل کرد! کارگردان باید 
بگوید می خواهم فلان مطلب یا موضوع را نشان بدهم. درحال 
حاضر چیزی به عنوان اینکه من می خواهم حرفم را به عنوان 
ارزش بصری نشان بدهم وجود ندارد. درنتیجه، دیالوگ ها 
به طور متوالی پشت سرهم می آیند و می روند و هر کسی 
هرچه می خواهد می گوید. به نظرم این موضوع پسرفت است. 
حدود ده سال پیش، زمانی که در سه دوره از جشنواره داور 
بودم، فضا بهتر بود؛ ولی اکنون این جریان را کمتر می بینم و 
افسوس می خورم و می گویم کاش به آن سمت برویم.  شهیدی 
ادامه داد: وقتی می بینیم در فیلمی نویسنده، کارگردان، 
تهیه کننده و طراح لباس یک نفر است، این یعنی یک جای کار 
می لنگد. یا این حرفه ها بی ارزشند )که این گونه نیست( یا ما 
اشتباه می کنیم. وقتی پشت صحنه فیلم های خارجی را نگاه 
می کنیم، می بینیم چندین نفر مشاور همراهشان هستند، 
استوری برد دارند، با فیلمبردار حرف می زنند و حتی با طراح 
صحنه؛ چرا که آنها می دانند پیش تولید اهمیتش بسیار بیشتر 
است. وی اضافه کرد: متاسفانه مانند ایران نیست که ما وسایل 
صحنه را بخواهیم تست کنیم و آنها بگویند وسایل نیازی به 
تست ندارد. همچنین فیلم ها پراز صحنه های تکراری  است و 
چیزی به مخاطب اضافه نمی کند. فیلمبردار همراه شخصیت 
اصلی، پله ها را بالا و پایین می رود و وقتی از ریتم فیلم انتقاد 
می کنید، می گویند آن شخصیت از پله به تندی بالا رفت! و این 
یعنی توجیهی از ریتم فیلم ندارند. شهیدی با تاکید بر موضوع 
آموزش در سینما بیان داشت: برخی می گویند آموزش مهم 
نیست و فرد باید ذاتا فیلمساز باشد. فکر می کنم دوران جان.

فورد و چارلی.چاپلین که به صورت ژنتیک سینماگر بوده اند، 
گذشته است. یک فیلمساز باید یاد بگیرد چکاری می خواهد 
انجام دهد. از بحث ساده دکوپاژ و میزانسن صحیح گرفته تا 
مباحث بالاتر، بدون آموزش نمی توان قدم برداشت. اگرچه 
شاید برخی افراد تحصیلات نداشته باشند ولی در کارشان 

موفق هستند. 
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کارگردان نمایش »گاردن پارتی« گفت: تئاتر 
همیشه خانه اصلی من بوده و خواهد بود، طی دو 
سال گذشته هم به دلیل بیماری کرونا نمی توانستم 
اثری را روی صحنه برده و یا تمریناتش را آغاز کنم 
اما حال با فروکش کردن بیماری کرونا و بهبود 

وضعیت اپیدمی می توان به روی صحنه بردن آن 
فکر کرد. هوشنگ توکلی افزود: خوشبختانه امسال 
شاهد حضور آثاری هستیم که بالاترین میزان 
قرابت فرهنگی با موضوعات انقلابی را دارند، این 
اتفاق بعد از سال ها نشان دهنده این است که سینما 

مسیر درست خود را پیدا کرده است. وی در همین 
راستا ادامه داد: جشنواره فیلم فجر باید محلی برای 
تمامی ژانرها و موضوعات باشد، شاید سال های 
گذشته سینما صرفا به سمت آثاری با موضوع 
اجتماعی و تلخ رفته بود اما امسال می بینیم که در 
میان آثار اکثریت موضوعات و ژانرها به خوبی دیده 
می شوند. بازیگر سریال »زیرتیغ« وجود آثار انقلابی 
و دفاع مقدسی را نیاز جشنواره فیلم فجر دانست و 
اضافه کرد: به نظر من وقتی جشنواره ای با نام فجر 
برگزار می شود باید بیشترین نزدیکی را با فرهنگ 
دهه فجر داشته باشد، حال این موضوعات صرفا 
نباید فیلم های تاریخی و سیاسی باشند، می توان به 
موضوعات روز جامعه نیز با برداشتی انقلابی نگاه 
کرد. وی در همین رابطه ادامه داد: به عنوان مثال 
می توان فیلمی ساخت که به مقاومت اشاره داشته 
باشد اما بستر روایی آن برای مشکلات و دغدغه های 
امروز جامعه باشد. از نظر من جشنواره فیلم فجر 
امسال این ویژگی ها را داشته و علاوه بر آن کنار هم 
قرارگرفتن کارگردانان جوان و با تجربه نوید رقابتی 

جذاب را می دهد. 

دبیرخانه چهلمین جشنواره فیلم 
فجر در پی حواشی رسانه ای درباره 
فیلم »نگهبان شب« اطلاعیه ای صادر 
و تاکید کرد فیلم های راه یافته به این 
رویداد توسط افراد غیرمرتبط دیده 
نشده اند. پس از آنکه محمدتقی فهیم، 
منتقد سینما در صفحه شخصی خود 
در اینستاگرام اقدام به انتشار سلسله 
نقدهایی درباره فیلم های راه یافته به 
جشنواره چهلم فیلم فجر کرد، این نقدها 
با اعتراض عوامل یکی از این آثار مواجه 
شد. صادق میرکریمی مجری طرح فیلم 
سینمایی »نگهبان شب« به کارگردانی 
رضا میرکریمی، در این زمینه نوشت: 
»فیلم ما همچنان مراحل فنی خود 
را طی می کند و به جز هیات انتخاب 
جشنواره و شورای پروانه نمایش در 
جای دیگری نمایش نداشته است که 
احتمالا این در مورد فیلم های دیگر 
راه یافته به جشنواره هم صدق می کند، 
منتقد  یک  چطور  که  موضوع  این 
سینمایی آنها را یکماه قبل از شروع 
جشنواره دیده و درباره شان نوشته و 
حتی قصه فیلم ها را هم لو داده کاملا 
عجیب است و با کمال تاسف ایشان 
با شهامت نام دبیر محترم جشنواره 
را هم در انتهای مطالب منتشره خود 
منشن کرده که مسئولیت دبیر را برای 
پیگیری موضوع بیشتر می کند. با توجه 
به اینکه رعایت استانداردهای حرفه ای 

و اخلاقی انتظار حداقلی فیلمسازان 
است،  برگزارکنندگان جشنواره  از 
انتظار پاسخگویی و یا موضع گیری 
ستاد جشنواره دراین مورد از سوی 
پدیدآورندگان آثار امری کاملا منطقی 
به نظر می رسد. طبعا مالکان حقوق 
معنوی و مادی فیلم »نگهبان شب« در 
صورت انتشار غیر قانونی فیلم هر گونه 
پیگیری حقوقی را برای خود محفوظ 
می دارند.« تنها ساعتی پس از رسانه ای 
شدن این اعتراض، دبیرخانه چهلمین 
جشنواره فیلم فجر اطلاعیه ای صادر 
کرد. بنابر اعلام روابط عمومی جشنواره 
در این اطلاعیه آمده است: »آثار ارائه 

شده به دبیرخانه جشنواره، فقط توسط 
مسئول دبیرخانه، اعضای هیات انتخاب 
و شخص دبیر جشنواره مورد بازبینی 
قرار می گیرد و برخلاف حواشی و 
ادعاهای نادرست، با تدابیر اتخاذ شده 
دبیرخانه جشنواره جهت ایزوله فضای 
بازبینی، حتی سایر دست اندرکاران 
ستاد جشنواره امکان دیدن آثار را 
ندارند، چه برسد به افراد متفرقه و 
بیرونی. یادآوری می شود در سال های 
اخیر و با استفاده از تکنولوژی DCP و 
رمزگذاری روی نسخه های فیلم برای 
پخش در زمان های معین، نسخه های 
DCP اساسا قابلیت کپی یا نمایش 

در زمان های دیگر را ندارند. در تاریخ 
۳۰ آذر ماه ۱۴۰۰، نسخه ای از فیلم 
 DCP سینمایی »نگهبان شب« در قالب
توسط محمدصادق میرکریمی مجری 
طرح این فیلم به دبیرخانه جشنواره 
 DCP رمز  KDM ارائه شد. در ابتدا
عمل نکرد و فایل فیلم برای نمایش باز 
نشد. در ادامه نماینده مجری طرح فیلم، 
نسخه را به استودیو بازگرداند و پس از 
 DCP چند ساعت، با ارائه نسخه جدید
به دبیرخانه، فیلم مورد بازبینی هیات 
انتخاب قرار گرفت. با توجه به اینکه 
نسخه فیلم »نگهبان شب«، در قالب 
DCP و رمزگذاری شده بود، این رمز 
بعداز نمایش فیلم برای هیات انتخاب 
غیرفعال شد و طبق روال، نسخه فیلم از 
سرور نمایش فیلم هیأت انتخاب حذف 
شد. بررسی های دبیرخانه جشنواره 
نشان می دهد که به دلیل نمایش این 
فیلم در قالب DCP رمزگذاری شده، نه 
در نمایش برای هیات انتخاب جشنواره و 
نه در نمایش برای شورای پروانه نمایش 
سازمان سینمایی، امکان بازبینی توسط 
افراد غیر مسئول وجود نداشته است. 
ستاد چهلمین جشنواره فیلم فجر ضمن 
تاکید بر صیانت از حقوق صاحبان کلیه 
آثار، از جمله فیلم »نگهبان شب«، این 
اطمینان را می دهد که تمامی فیلم ها و از 
جمله فیلم »نگهبان شب« مورد صیانت 

و حراست این ستاد قرار داشته است. 

فیلم های فجرتوسط افراد غیرمرتبط دیده می شود؟

دبیرخانه: امکان ندارد

هوشنگ توکلی: 

 تئاتر همیشه 
 خانه اصلی من 

بوده است

خبــــر
۲۰۲۲ سال اصلاحات اقتصادی 

»الجزایر«
رئیس جمهور الجزایر در پیامی به مردم کشورش به 
مناسبت آغاز سال جدید میلادی نسبت به اجرای تعهدات 
سیاسی خود پس از به دست گرفتن قدرت در پایان سال ۲۰۱۹ 
متعهد شد. به گزارش ایسنا، به نقل از آناتولی، عبدالمجید 
تبون، رئیس جمهور الجزایر با تاکید بر مقابله با آنچه »توطئه ها 
برای بی ثبات کردن کشورش« خواند، اعلام کرد که سال 
۲۰۲۲ سال اصلاحات اقتصادی برای الجزایر خواهد بود. 
وی گفت: من فرارسیدن سال نو میلادی را صمیمانه تبریک 
می گویم و آرزوی بهترین ها را برای مردم الجزایر دارم. دو سال 
از روزی که من برای خدمت به مردم مشرف شدم می گذرد 
و همچنان به تعهداتم پایبند هستم. تبون بر آگاهی خود از 
چالش های کنونی و پیچیدگی ها، مشکلات و توطئه های 
پیرامون آنها تاکید کرد. وی به همین مناسبت توانایی 
کشورش را در خنثی کردن تلاش ها برای از بین بردن اراده ملی 
ستود و افزود: ما برای یک رنسانس واقعی ملی مبتنی بر ظهور 
قدرت ها و توانمندی های نهفته به ویژه در بین جوانان آماده 
می شویم. تبون اظهارداشت: این توانمندی ها و استعدادها 
با محدودیت های بوروکراتیک که از مظاهر فساد است، 
مختل شده است. وی تاکید کرد که سال ۲۰۲۲ سال جهش 
اقتصادی در الجزایری جدید خواهد بود که بر توانایی های خود 

متکی است و آماده همکاری با همه شرکاست.
    

بهبود اقتصادی اولویت کره شمالی
رهبر کره شمالی در سخنرانی خود در کنگره حزب کارگران 
این کشور خواستار بهبود وضعیت اقتصادی و همچنین 
تقویت توانایی های نظامی کشورش شد. به گزارش فارس، 
»کیم جونگ اون« رهبـــر کره شمالی در سخنرانی خود در 
کنگره سیاسی حزب کـــارگران این کشور خواستار بهبود 
وضعیت اقتصادی مردم، تقویت توانایی های نظامی و ادامه 
تدابیر برای مقابله با ویروس کرونا شد. کیم با اشاره به اینکه 
وضعیت اقتصادی اولویت ملی است گفت: افزایش توسعه و 
بهبود استانداردهای زندگی مردم وظیفه اصلی دولتمردان 
این کشور خواهد بود. براساس گزارش روزنامه حریت به نقل 
از رسانه های کره شمالی، کیم در سخنرانی خود هیچ اشاره به 
تعامل با آمریکا و کره جنوبی نکرده است. برخی کارشناسان 
معتقدند که این اقدام رهبر کره شمالی به این معنی است که 
او تمایل فوری به آغاز دوباره مذاکرات با واشنگتن و سئول 
ندارد. براساس گزارش خبرگزاری رسمی کره شمالی، کیم در 
ادامه سخنرانی خود گفته، بی ثباتی فزآینده محیط نظامی در 
شبه جزیره کره و همچنین سیاست بین المللی لزوم پیشبرد 
برنامه های دفاعی بدون تاخیر را می طلبد. کیم جونگ اون 
همچنین چهار دستور تاکتیکی را در زمینه روابط خارجی 
این کشور از جمله با کره جنوبی مطرح کرده است اما جزئیاتی 
درباره آن ارائه نکرده است. نشست پنج روزه کمیته مرکزی 
حزب کارگران کره شمالی همزمان با دهمین سالگرد به قدرت 

رسیدن کیم جونگ اون برگزار شده است.

دوستی چین و روسیه تقویت می شود
رئیس جمهور چین در پیام تبریک به مناسبت 
آغاز سال ۲۰۲۲ خطاب به ولادیمیر پوتین همتای 
روس درباره وضعیت جاری روابط و دوستی دو کشور 
ابراز خرسندی کرد. به گزارش فارس، وزارت خارجه 
چین درباره پیام تبریک رئیس جمهور این کشور 
خطاب به همتای روس خود به مناسبت آغاز سال 
۲۰۲۲ توضیحاتی ارائه داد. رسانه ها خبر دادند، 
»شی جین پینگ« رئیس جمهور چین در پیام تبریک 
به مناسبت سال جدید میلادی از روابط پکن و 
مسکو تمجید کرد. به گزارش خبرگزاری تاس، 
وزارت خارجه چین از محورهای پیام »شی« خطاب به 
ولادیمیرپوتین رئیس جمهور روسیه به مناسبت آغاز 
سال ۲۰۲۲ توضیحاتی داد. در پیام شی جین پینگ به 
ولادیمیر پوتین آمده است: »من عمیقا از نتایج توسعه 
روابط بین چین و روسیه راضی هستم.« رئیس جمهور 
چین در این پیام به حضور همتای روس خود در 
المپیک زمستانی پکن اشاره کرد؛ مسابقاتی که آمریکا 
و برخی از متحدانش آن را »تحریم دیپلماتیک« 
کرده اند. المپیک زمستانی پکن قرار است چهارم تا 
بیستم فوریه )۱۵ بهمن تا اول اسفند( و بازی های 
پارالمپیک زمستانی از چهارم تا سیزدهم مارس )۱۳ تا 
۲۲ اسفند( برگزار شود. شی اعلام کرد: »سال ۲۰۲۲، 
کشورهای ما سال ورزشی چین و روسیه را جشن 
خواهند گرفت و ما برگ جدیدی در تاریخ دوستی 
بین دو کشور خواهیم نوشت، دوستی که نسل به نسل 
منتقل شده است.« رئیس جمهور چین در این پیام به 
حضور پوتین در مراسم افتتاحیه المپیک زمستانی 

پکن اشاره و از آن تمجید کرد. 

 هشدار »ماکرون« 
برای »هفته های دشوار« 

رئیس جمهوری فرانسه در سخـــنان سال نوی 
میلادی در مورد هفته های دشوار آغازین ۲۰۲۲ و 
شیوع گسترده کرونا هشدار داد، اما گفت که نسبت به 
سال جدید خوشبین است. امانوئل ماکرون سخنرانی 
آغاز سال نوی میلادی خود را با هشدار در مورد 
هفته های سخت کشورش عنوان کرد که دلیل آن از 
سرگیری بسیاری از تدابیر سختگیرانه برای مقابله 
با اوج گیری ابتلا به کروناست. با این حال اعلام کرد: 
شاید سال ۲۰۲۲ سال پایان یافتن همه گیری باشد 
و من می خواهم آن را به اتفاق شما باور کنیم. وی با 
بیان اینکه با کمک واکسیناسیون می توانیم بر این 
موج همه گیری غلبه کنیم، اظهارکرد که کشورش با 
وجود سختی ها امروز قوی تر از دو سال گذشته است. 
این در حالی است که فرانسه با ثبت ۲۳۲ هزار و ۲۰۰ 
مورد ابتلا در ۲۴ ساعت، روز جمعه رکورد تازه ای 
در همه گیری کرونا را شکست. میزان ابتلا به این 
ویروس در روزهای چهارشنبه و پنجشنبه، ۲۰۰ هزار 

مورد در ۲۴ ساعت به ثبت رسیده بود. 

عبدالفتاح.البرهان، رئیس شورای حاکمیتی 
سودان شنبه با بیان اینکه سودان با تهدیدات 
ماهیتی مواجه است، به سازماندهی انتخاباتی آزاد 
و عادلانه در موعد مقرر متعهد شد. همزمان منابع 
خبری از افزایش شمار کشته های اعتراضات اخیر 
سودان و استعفای معاون وزیر بهداشت در اعتراض 
به ضرب و شتم پزشکان توسط نیروهای امنیتی 
خبر دادند. به گزارش الجزیره، عبدالفتاح.البرهان، 
در یک سخنرانی گفت: ما بر ایجاد نهادهای دولت 
انتقالی و سازماندهی انتخاباتی آزاد، عادلانه و 
شفاف در زمان مقرر تاکید داریم. البرهان تاکید 
کرد که تنها راه حکومت در سودان انتصاب از 
سوی مردم و صندوق های رأی گیری است. وی 
اضافه کرد که باید برای ممانعت از ادامه درگیری، 
انحصار قدرت و کشته شدن افراد به صدای عقل 
خود گوش کنیم. ایجاد کشور مدرن سودان تنها با 
اجماع و رضایت ملی ممکن است و باب گفت وگوی 
جدی برای همه باز است. رئیس شورای حاکمیتی 
سودان وضعیت کشورش را دشوار توصیف کرد 
و ادامکه داد: چالش ها، مشکلات و بحران هایی 
وسیع سراسر کشور را احاطه کرده است که در واقع 
تهدیدهای ماهیتی برای سودان هستند و نمی توان 
آنها را نادیده گرفت و تنها می توان با آن مقابله کرد. 
البرهان در پایان با تاکید بر لزوم حفاظت از کشور از 
لغزش به سوی هرج ومرج و ویرانی، ایجاد نهادهای 
دولت انتقالی و سازماندهی انتخابات آزاد، عادلانه و 
شفاف که در آن مردم سودان آزادانه فردی را برای 

حکومت انتخاب کنند؛ خواستار شد. 
 اعتراضات

از سوی دیگر، کمیته پزشکان سودان اعلام کرد 

که تعداد قربانیان تظاهراتی که خواستار حکومت 
غیرنظامی در این کشور بودند از ۲۵ اکتبر گذشته 
به ۵۳ نفر افزایش یافته است. این کمیته گزارش 
داد که در جریان اعتراضات ۵ معترض کشته و 
حدود ۳۰۰ معترض علاوه بر دهها نیروی امنیتی 
سودان زخمی شدند. انجمن مشاغل سودان نیز 
رخدادهای پنجشنبه در سودان را قتل عام توصیف 
کرد و متعهد شد که به جنبش های اعتراضی 
و تبعیت از انتقال قدرت به آنچه که نیروهای 
انقلاب می خواند، ادامه دهد. شاهدان عینی به 
رویترز گفتند که نیروهای امنیتی در حالی که 
معترضان در خارطوم و شهرهای همجوار به سمت 
کاخ ریاست جمهوری در حرکت بودند، به سمت 
آنها گاز اشک آور و نارنجک پرتاب کردند. پلیس 
پیش تر در بیانیه ای اعلام کرده بود که در تظاهرات 
سراسری روز پنجشنبه علیه کودتا که ده ها هزار 
نفر در آن شرکت کردند، ۴ نفر کشته شدند و ۲۹۷ 
تظاهرکننده و ۴۹ تن از نیروهای پلیس زخمی 
شدند. علاوه بر این شهروندان سودانی پس از نماز 
جمعه در شهر ام درمان - پایگاه حامیان حزب 
الامه سودان- راهپیمایی و کشتار تظاهرکنندگان 
در اعتراضات روز پنجشنبه را محکوم کردند. 
تظاهرکنندگان خواستار پاسخگویی عاملان این 
رخدادها و برکناری نظامیان از قدرت شدند. 
همچنین منابع سودانی گفتند که نیروهای امنیتی 
همچنان تمامی پل های پایتخت را به استثنای ۲ 
پلحلفایا و سوبا بسته اند. به گفته این منابع، ادامه 
مسدودسازی پل های اصلی به دلیل نگرانی مقامات 
امنیتی از بروز خشونت و سازماندهی تظاهرات 

جدید همزمان با پایان سالجاری است. 

 استعفای مقام سودانی
در همین راستا، هیثم .محمدابراهیم،   معاون 
وزیربهداشت سودان در اعتراض به هجوم به 
بیمارستان ها، شلیک گاز اشک آور و ضرب وشتم 
پرسنل پزشکی توسط نیروهای امنیتی، استعفای 
خود را ارائه کرد. معاون مستعفی وزارت بهداشت 
در بیانیه ای اعلام کرد که پس از انتصاب عبدا... 
حمدوک، نخست وزیر در اوایل دسامبر، خود را 
موظف به ارائه استعفای خود می داند. این مقام 
سودانی گفت که افزایش تنش های سیاسی بر 
وزارتخانه و کارکنان آن تاثیر گذاشته و به تعلیق 
بودجه برنامه ها بدون هیچ گونه امیدی برای 

راه حل، به گفته وی، منجر شده است. 
 دست های پشت پرده

از سوی دیگر مونا.آرکو.موناوی، فرماندار منطقه 
دارفور در غرب سودان دولت های ناشناس را به 
شعله ورکردن اوضاع و تحریک تنش در سودان 
متهم کرد. وی در توئیتی نوشت: به نظر می رسد 
دولت ها و دست هایی هستند که به دامن زدن 
به اوضاع و تحریک اعتراضات علاقه مندند. من 
خشونت بیش از حد در برابر راهپیمایی های 
مسالمت آمیز را به شدت محکوم می کنم. وی 
همچنین هدف قرارگرفتن آشکار مطبوعات و 
رسانه ها و یورش به دفاتر این شبکه ها را محکوم 

کرد. 
 محکومیت بین المللی

در سطح بین المللی نیز اتحادیه اروپا کشتار 
تظاهرکنندگان به دست نیروهای امنیتی در 
تظاهرات روز پنجشنبه را به شدت محکوم کرد.این 
اتحادیه در بیانیه ای اعلام کرد که ادامه خشونت 

علیه رسانه ها و حمله به بیمارستان ها غیرقابل 
قبول است. یک مقام اتحادیه اروپا اظهارکرد که 
بیش از یکماه پس از امضای بیانیه سیاسی بین 
البرهان و حمدوک، هیچ تحقیق معتبری در مورد 
مرگ و میرهای رخ داده انجام نشده است. وولکر 
پرتس، رئیس هیات سازمان ملل در سودان هم 
نگرانی خود را از کشتار تظاهرکنندگان و حمله 
به آزادی مطبوعات ابراز کرد. آنتونی.بلینکن، 
وزیر امورخارجه آمریکا نیز نارضایتی خود را از 
گزارش ها در مورد استفاده نیروهای امنیتی سودان 
از زور افراطی علیه تظاهرکنندگان، قطع اینترنت و 
تلاش برای بستن دهان رسانه ها ابراز کرد. بلینکن 
اضافه کرد که ایالات  تحده کنار مردم سودان برای 
تحقق درخواست هایشان مبنی بر آزادی، صلح و 
عدالت ایستاده است. سودان از ۲۵ اکتبر گذشته 
شاهد اعتراضاتی در محکومیت اقدامات فوق العاده 
البرهان از جمله اعلام وضعیت اضطراری، انحلال 
شوراهای حاکمیت انتقالی و وزرارتی و برکناری 
عبدا... حمدوک، نخست وزیر این کشور است؛ 
اقداماتی که احزاب سیاسی سودان از آن به عنوان 
کودتای نظامی نام می برند. ۲۱ نوامبر، نوامبر 
گذشته، البرهان و حمدوک توافقنامه ای امضا 
کردند که شامل بازگشت حمدوک به پست 
نخست وزیری، تشکیل دولت تکنوکرات و آزادی 
زندانیان سیاسی می شود. با این حال، نیروهای 
سیاسی و مدنی مخالفت خود را با این توافق 
به عنوان تلاشی برای مشروعیت بخشیدن به کودتا 
ابراز کردند و متعهد شدند که تا زمان دستیابی 
به حاکمیت کامل غیرنظامی به اعتراضات ادامه 

دهند. 

معاون وزیر بهداشت استعفا کرد

افزایش شمار کشته های اعتراضات »سودان«
    البرهان: اوضاع »سودان« دشوار است

جهــــان 
کوتـــاه


